
سرویس سیاسی- زنده یاد خسرو شکیبایی ماندگار شده این گونه به پایان می رساند: 
»حال همۀ ما خوب است، اما تو باور نکن!« ... حالا حکایت »مهم نیستِ« آقای روحانی 

است. او باید بگوید »مهم نیست« اما ما نباید باور کنیم. چرا؟ چون مهم است!
رییس جمهوری گفته اســت »برای ایران مهم نیســت چه کسی و کدام حزب در 
انتخابات آمریکا پیروز می شــود. هر دولتی که در آمریکا ســر کار بیاید مجبور است در 
مقابل ملت ایران تسلیم شود.« این در حالی است که پیروزی جو بایدن به منزلۀ بازگشت 
به »برجام« هر چند با احتمال تعیین شروط و سخت گیری های حقوق بشری است و ماندن 

ترامپ هم به معنی تشدید فشارها.
سخنان حسن روحانی درست دو هفته قبل از انتخابات سرنوشت ساز ایالات متحده 

در 13 آبان 1399 بیان شده است.
خوانندۀ این ســطور شــاید از نویســنده بپرســد اگر »مهم نیســت« چرا از تعبیر 
»سرنوشت ساز« استفاده کرده ام؟ پاسخ این است: »چون مهم است!«. احتمالا گفته خواهد 

شد اگر»مهم است« پس چرا روحانی می گوید »مهم نیست«؟!
پاســخ این است: چون او رییس جمهوری است و نمی تواند بگوید مهم است! اگر 
بگوید مهم اســت آنگاه در داخل خواهند گفت: چرا چشم شما به انتخابات آمریکاست 
و چرا به بایدن دل بسته ای؟ نکند با هم سر-و-سِرّی دارید؟ شاید هم آقای ذوالنور یک 

چوبۀ دار دیگر بابت این جمله در بهارستان برپا کند!
اگر بگوید مهم است آنگاه شاید دونالد ترامپ هم در مناظرۀ بعدی با جو بایدن به 
همین سخن استناد کند و بگوید: نگفته بودم می خواهی آمریکا را تحویل ایرانیان بدهی؟!
هــر چند که ابــراز تمایل چینی ها به پیروزی ترامپ بــه خاطر تضعیف موقعیت 
بین المللی آمریکا به قدر کافی به بایدن سوژه خواهد داد تا به ترامپ بگوید: در این چهار 

سال چین را تقویت کرده ای نه تضعیف.
روحانی می گوید مهم نیست. در حالی که مهم است و همه هم می دانند مهم است 
و از گفتار و رفتار او پیداســت که منتظر نیمۀ آبان اســت. اما نباید بگوید مهم است چون 

سیاست این گونه اقتضا می کند!
هم سیاســت این گونه اقتضا می کند و هم انگار این نوع گفتار به یک ســنت در 
جمهوری اسلامی بدل شده است و آقای روحانی هم نخواسته این سنت خدشه دار شود.
حســن روحانــی در جایگاه رییس جمهوری روز چهارشــنبه 30 مهر 1399 این 
تعابیر را به کار برده و جالب است یادآوری شود که درست 40 سال قبل - که بخش قابل 
توجهی از جمعیت امروز هنوز به دنیا نیامده بودند- در روز چهارشــنبه 30 مهر 1359 
نخست وزیر )محمد علی رجایی( در یک کنفرانس مطبوعاتی در صبح همان روز گفت: 
»نتیجۀ انتخابات ریاست جمهوری در آمریکا موضع ما را تغییر نمی دهد. کارتر یا ریگان 
برای ما فرقی نمی کنند. ما با هر دو می جنگیم.«- ]روزنامۀ اطلاعات، چهارشــنبه 30 مهر 

1359، صفحۀ 2[
سید علی صالحی شاعر پرُآوازۀ معاصر یکی از مشهورترین اشعار خود در مجموعۀ 
»نامه ها« با عنوان »ریرا« را که با صدای زنده یاد خسرو شکیبایی ماندگار شده این گونه به 

پایان می رساند: »حال همۀ ما خوب است، اما تو باور نکن!«
حالا حکایت »مهم نیســتِ« آقای روحانی است. او باید بگوید »مهم نیست« اما ما 

نباید باور کنیم. چرا؟چون مهم است!

ســرویس سیاسی-آمریکا، اســرائیل و امارات یک صندوق مالی به نام "آبراهام" 
راه اندازی کرده اند. این صندوق مشترک قرار است با اختصاس سه میلیارد دلار از بخش 

خصوصی حمایت کند.
اســرائیل و امارات توافقنامه امضا کردند که لغو ویزا، مصونیت ســرمایه گذاری، 
همکاری در زمینه های علمی و در أمور هوانوردی را شامل می شوند. براین اساس از این 

پس شهروندان اسرائیلی و اماراتی برای سفر به امارات و اسرائیل نیازی به ویزا ندارند.
بنیامین نتانیاهو، نخســت وزیر اسرائیل در فرودگاه بن گوریون به استقبال از هیات 
بلندپایــه امارات متحده عربی و همچنین وزیــر خزانه داری آمریکا و دیپلمات های این 
کشــور رفت. این نخستین هیات بلندپایه امارات متحده عربی است که پس از توافق دو 
کشــور در زمینه عادی سازی مناسبات، وارد اسرائیل می شود. این توافقنامه صبح دیروز 

سه شنبه امضا شد.
خبرگزاری آسوشــیتدپرس، با انتشــار گزارشی از اورشلیم )بیت المقدس( خبر از 

ورود هیات های بلندپایه آمریکا و امارات به اسرائیل داده است.
در جریان این اســتقبال قراردادهای متعددی در چهار عرصه مختلف بین مسئولان 

دو کشور اسرائیل و امارات امضا شد.
 ایــن قراردادهــا در زمینه هوانــوردی غیرنظامی، صدور روادیــد در چارچوب 
عادی ســازی مناســبات دیپلماتیک، همکاری های علمی و نوآوری بین عبید بن حمید 
الطایر، وزیر دارایی امارات متحده عربی و مسئولان اسرائیلی امضا شدند. به این ترتیب، 

بسیاری از محدودیت های ناظر بر صدور روادید حذف خواهند شد.
بنیامین نتانیاهو، نخســت وزیر اســرائیل خطاب به وزیر دارایی امارات گفته است: 
»امروز ما تاریخ می سازیم. تاریخی که تاثیرات آن برای نسل های آتی نیز پابرجا خواهند 
ماند.« نخســت وزیر اســرائیل از این روز به عنوان روزی مهم و با شکوه در عرصه صلح 

یاد کرد و گفت »ما این روز را به خاطر خواهیم سپرد.« 
گفته می شود که گفت وگوها و همچنین امضای قراردادهای یاد شده بدون حضور 
رسانه  ها صورت گرفته است. وزیر دارایی امارات متحده عربی نیز در واکنش به سخنان 
نتانیاهو گفته است که این کشور بر آن است تا با ایجاد یک چارچوب همکاری با اسرائیل 

»زمینه های کسب رفاه برای اقتصاد و مردم دو کشور را فراهم کند.«
تصمیم مربوط به توافق بر سر عادی سازی مناسبات اسرائیل و امارات متحده عربی 
در ماه اوت و در سایه میانجیگری آمریکا اتخاذ شده بود. در ماه سپتامبر، متن این توافق 

در کاخ سفید به امضای مسئولان دو طرف رسید.
ظــرف هفته های گذشــته، تل آویو و ابوظبی قراردادهــای متعددی در زمینه های 
همکاری های تجاری، بانکی و همکاری های حکومتی امضا کرده اند. افزون بر آن، امارات 

متحده عربی رسما پایان تحریم های اسرائیل را اعلام کرده است.
استیون منوچین، وزیر خزانه داری آمریکا نیز در سخنان خود بر اهمیت تاریخی و 
سیاسی پیوند دو کشور تاکید کرده و گفته است: »این پیوندها پایه و اساس محکمی برای 
رشد اقتصادی، ایجاد فرصت های متقابل، نوآوری و رفاه ایجاد می کند. رفاه اقتصادی بیشتر 

امکان تحکیم بیشتر امنیت را فراهم می سازد.«
گفته می شــود آمریکا، اســرائیل و امارات متحده عربی یــک صندوق مالی به نام 
"آبراهام" راه اندازی کرده اند. این صندوق مشترک قرار است با اختصاس سه میلیارد دلار 

از بخش خصوصی حمایت کند.
پس از امارات،  بحرین نیز با دنبال کردن سیاســت مشــابهی، اقدام به عادی سازی 
مناســبات خود با اسرائیل نمود. چهار کشــور عربی تا کنون، مناسباتی عادی با اسرائیل 
دارند. نخستین توافق ناظر بر عادی سازی مناسبات در سال 19۷9 توسط مصر امضا شد. 

15 سال پس از آن، اردن نیز توافق مشابهی را امضا کرد. 

ترامپ یا بایدن؛ مهم است یا مهم 
نیست؟!

اسرائیل و امارات لغو ویزا کردند

انجام نشود 
احمد امیرآبادی فراهانی عضو هیات رئیسه مجلس یازدهم گفت: اگر الان استیضاح 
رئیس جمهور را شــروع کنیم، روند آن در حدود 2 ماه طول می کشــد و به ماه دهم سال 
می رســیم، بعد از آن نیز معاون اول رئیس جمهور به مدت 3 ماه رئیس دولت می شــود و 
بعد از هم به تعطیلات عید می رسیم و اندکی بعد نیز مهلت کارِ دولت تمام می شود و اگر 
نتیجه ای داشت انجام می شد؛ بنابراین ما در مجلس به این نتیجه رسیده ایم که استیضاح انجام 
نشود. چراکه هدف مجلس کمک به دولت برای سهولت در ادامه کار خود است. اکنون 
شرایط به گونه ای است که اگر مجلس یک یا دو وزیر دیگر از دولت را استیضاح کند دولت 
مستقر سقوط خواهد کرد و امکان این که وزرا و رئیس جمهور را به راحتی استیضاح کرد.

اخبار ویژه ...
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می خواهم واقعیتها را بگویم
ســرویس سیاسی- ستاد ملی کرونا 
بگویــد، چند نفر را جریمــه کردید و چه 
تعــداد از جــاده ها را بســتید؟همان اول، 
وزارت بهداشت برنامه ریزی مفصلی انجام 
داد، همــه را جمع کردیم. اولین بار آمدیم و 
گفتیم راه های هوایی به چین را ببندیم. وقتی 
این حرف را مــی زدم عده ای با لبخندها به 
ما نگاه هــای عاقل اندر ســفیه می کردند، 
که چه می گویی. عزیزان شــاهد بودند که 
در ابتدای اپیدمی اعلام کردم که آتشــی بر 
نیستان این کشور خواهد افتاد که دامن تک 
تــک خانواده ها را خواهد گرفت. روزی که 
خستگی و بی توجهی به حریم همکاران من 
شــدت پیدا کرد، به خیابان نمی آیند بعد از 
مدتی پرســنل من هم می برُند و می روند در 
خانه می نشینند و آن روز، روز سختی است

وزیر بهداشــت افــزود: می خواهم 
واقعیتها را بگویم. در ستاد ملی تقاضا کردیم 
که هر کس که ماســک نزد، جریمه کنید، اما 
بروید آمار را دربیاورید که چند نفر را جریمه 
کردند. گفتیم جاده ببندید، چندتا را بستند؟. 
اینطور نمی شود اپیدمی جمع کرد. اگر این 
بال شکسته ما را ترمیم نکنند، اپیدمی در این 
مملکت جمع نمی شود و ما ته رودخانه باید 

جنازه جمع کنیم.
دکتر نمکی گفت: بعد از مدتی پرسنل 
من هم می برُند و می روند. البته آنها به خیابان 
نمی روند، بلکه به خانه هایشــان می روند. 
امیدوارم خداوند چنین روزی را نیاورد، اما 
اگر روزی خســتگی و بی توجهی دیگران 
به حریم همکاران من شــدت پیدا کرد، به 
خیابان نمی آیند و اهل غربتی بازی نیستند، 
بلکه می روند در خانه می نشــینند و آن روز، 

روز سختی است و غیرقابل تحمل است.
دکتر ســعید نمکی ، با تاکید بر این که 
مــی خواهم واقعیت هــا را بگویم با انتقاد 
شــدید از عدم توجه ستاد ملی کرونا و اجرا 
نشدن مصوبات و تصمیمات در مورد اجرای 
پروتکل های بهداشــتی گفت: کدام یک از 
پروازهای ما منطبق با پروتکل های بهداشتی 
اســت؟. نمی دانم چه کســی باید این ها را 
حل کند. چند ماه اســت که داریم خواهش 
می کنیم؟ چقدر من و همکارانم باید التماس 
کنیم؟. کجای دنیا وزیر بهداشــت و پرسنل 
بهداشت و درمان دارند التماس می کنند. در 
کشورهایی که در جمع کردن اپیدمی توفیق 
حاصل کردند، وزیر بهداشــت می نویسد و 
می خواهد و همه مکلف به اجرا هستند. اینجا 
وزیر بهداشت تمنا می کند، خواهش می کند 
و زانــو می زند، اما کســی گوش نمی دهد. 
کدام یک از اتوبوس های ما منطبق با اصول 
پروتکل های بهداشتی است؟. در تهران اعلام 
کرده ایم که داخل شهر منبع توسعه ویروس 
است که با جهش هایی که ویروس پیدا کرده، 
قدرت سرایتش 10 برابر شده است. گفتند تا 
پایان اردیبهشت اتوبوس اضافه می شود، اما 

یک اتوبوس هم اضافه نشد.
دکتر ســعید نمکی با بیــان اینکه من 
همــواره خــودم را یک ســرباز کوچک و 
کوچکترینِ نظام مقدس جمهوری اسلامی و 
زیر بیرق رهبری می دانم. من هیچ گاه خودم 
را فراتــر از این ندیدم. مقام ســرداری لایق 
بزرگوارانی همچون شهید بر باد رفته در یاد 
مانده، شهید قاسم سلیمانی است و ما حتی در 
بالاترین مقامی که شهادت هم هست، هنوز 

سرباز چنین سردارانی هم نیستیم.
می ترســم به ســیاه چاله ای 

بیفتیم که در آمدن از آن دشوار است
وی افزود: رییس جمهور عرض کردم 
که در هشت و 9 ماه گذشته یک شب را به یاد 
ندارم که پیوسته یک ساعت خوابیده باشم و 
یاد ندارم که روز تعطیلی را در طول این مدت 
گذرانده باشــم. تنها بار دلگشای من در این 
ایام دو بار رفتن بر سر تربت مادرم بوده است. 
با این اضطراب و نگرانی و تشــویش خاطر 
که چه خواهد شــد. وقتی هر شب آمارهای 
استان ها را می خوانم یکی از اضطراب هایم 
این است که به ســیاه چاله ای بیفتیم که در 

آمدن از آن کار دشواری است.
نمکی ادامــه داد: در اواخر دی ماه که 
خبر حضور این ویروس را در کشــور چین 
شنیدم با توجه به دو سابقه علمی و اجرایی 
که در گذشته داشتم؛ یکی سابقه برخورد با 
اپیدمی هایی ماننــد مالاریا و ... در روزهای 
ســخت سیستان و بلوچســتان در 30 سال 
قبل و یکی هم ســابقه علمی به عنوان یک 
ایمنولوژیســت، می دانستم که این ترکیب 
نامیمون، ترکیب وحشــتناک و هراسناکی 
برای بشریت است. دوستانم را اوایل بهمن 
ماه صدا زدم و گفتم باید حواسمان را جمع 
کنیم. زیرا با یکی از پیچیده ترین موجودات 
مواجهیم و گفتم موجودی که می بینم با تمام 
موجوداتی که تاکنون مطالعه کردم، متفاوت 
است. حال اینکه این موجود از کجا آمده را 
کالبدشــکافی نمی کنم. زیرا مشکلی را از ما 
حل نمی کند، به جز اینکه به یک سیاهچاله 
سیاسی و بین المللی بیفتیم که کار ما نیست.

وزیر بهداشت با بیان اینکه در آن زمان 
اعلام کردم که باید خودمان را برای درگیری 
ســنگین با این ویروس آماده کنیم، گفت: 
این نگاه و عدم ســهل انگاری باعث شد که 
گام های بلندی برداریم. در سنگرهای نظامی 
می گوییم که اگر دشــمن را حقیر شمردی، 
بازی را باختی، اگر به جنگ با روباه می روی 
با سلاح شــیر برو. اگر خودت را برای یک 
اپیدمی ســهمگین آماده کردی، اما کوچک 
بود، اشــکال ندارد. اشتباهی که اروپایی ها 

کردنــد. میــزان تخت ما در طــرح تحول 
سلامت اضافه شــد، اما هنوز هم شاخص 
تخت حــدود 1.5 اســت. در حالی که در 
ضعیف ترین کشور اروپایی هفت تخت به 
ازای 1000 نفر جمعیت است و پرستارشان 

سه برابر ماست.
وی ادامه داد: آنچه که ما را در این زمینه 
حمایــت کرد، علاوه بر فضل الهی، یکی از 
ویژگی های ممتاز در نبــرد با این ویروس 
پیش بینی هــای خوبی بود کــه در وزارت 
بهداشت اتفاق افتاد. من امروز این حرف ها 
را نمی زنم تا خودم را اثبات کنم. من نیامدم 
برای خوشنام شــدن، من برای فدا شدن و 
نابود شــدن آمده ام، من برای دود شدن در 
ســاحت مقدس جمهوری اسلامی آمده ام. 
فکر می کنم شاید با این روی مین رفتم و فنا 
شدن بتوانیم قطره ای از تقدس خون شهدا را 
پاسخ دهم. در هر استانی وقتی به مزار شهدا 
مــی روم در دل خودم می گویم خدایا مرا در 
نهایت شرمســار خون شهدا و خانواده های 
آنها نکن. بنابرایــن حرف هایم برای اثبات 

خودم نیست.
داغ ژنــرال های بزرگی را بر دل 

دارم
نمکی افزود: در این مدت داغ عزیزان 
زیادی را بر دل دارم. فقط داغ ســرباز بر دل 
نــدارم، بلکه داغ ژنرال های بزرگی را بر دل 
دارم. دکتر زارع را که همشــهری من بودم 
از دســت دادم که مانند پروانه دور بیماران 
مبتلا به کرونا می گشــت، دکتر حسنی و... 
را از دســت دادیم. برای دفاع از این عاشقان 
بی بدیل نمی توانم بنشــینم تا کاستی های 
دیگران را کســی به حســاب این عزیزان 
بنویسد. اگر حرفی می زنم در اثبات حقانیت 
راهی که وزارت بهداشــت خردمندانه طی 
کرده اســت، به دلیل دفاع از حیثیت شهدای 
سلامت است. در تمام زندگی ام اجازه ندادم 
اهانت یا کم لطفی به خانواده یا شهید از دست 
رفته ای شود. این وظیفه اخلاقی من است تا 

زمانیکه زنده ام.
بهداشــت  وزارت  گفــت:  وی 
برنامه ریزی مفصلی انجام داد، همه را جمع 
کردیــم. اولین بار آمدیــم و گفتیم راه های 
هوایی به چیــن را ببندیم. وقتی این حرف 
را می زدم عده ای با لبخندها و نگاه های عاقل 
اندر سفیه می کردند، به ما نگاه می کردند که 
چه می گویــی. یکی از عزیزان به من گفت 
که شــاهد بودم که در ابتدای اپیدمی اعلام 
کردی که آتشی بر نیستان این کشور خواهد 
افتــاد که دامن تک تک خانواده ها را خواهد 
گرفت. در بهمن ماه ایستادم تا در 3۶ ورودی 
این مملکت گیت بازرسی بگذاریم. بعد از 
گرفتاری در گرداب قم، بعد از دو هفته تازه 
تعدادی کیــت PCR به صورت چمدانی 
یکی از دوســتانم از ژنــو آورد، اما در روز 
اول بهمن ماه کیت PCR را برای شناسایی 
کووید-19 در انستیتو پاستور طراحی کردیم 
و 5۷ دانشــجوی خودمــان را که از ووهان 

آوردیم، در همینجا تست کردیم.
نمکی همچنین گفــت: بعد از ورود 
ویــروس، دکتر جان بابایــی را به تک تک 
اســتان ها فرســتادم که تخت آماده کنند. بر 
همین اساس 2000 تخت آی سی یو و 900 
ونتیلاتور در عرض دو هفته آماده شــد. این 
رکورد در تاریخ جهان هم بی بدیل اســت. 
اولین موارد ویروس را شناســایی کردیم. 
روزهای بســیار ســختی بود. روزنگار این 
ایام ســخت را نوشته ام، بعضی از تلخی ها، 
تنهایی ها، غربت ها و عدم درک متقابل ها آدم 
را به شدت می سوزاند. کمبود لباس و ماسک 
و... و. در اوج غربت این سرزمین و در اوج بی 
رحمی دشمن. ناجوانمردی که آمریکایی ها 
و صهیونیست ها در کرونا بر ما روا داشتند، 
هیچ ملتی تجربه نکرده اســت. هواپیما به 
فرودگاه عمان می آمد و خوشحال بودیم که 
دو بامداد ماســک و حفاظ برای پرستاران و 
پزشکان می آورد، اما زنگ می زدنند که مسیر 
قفل شــده اســت. یک فرمانده بی سلاح و 
سربازان خط مقدم بی دفاع بودند. به یکی از 
پزشکانی که مبتلا شده بود گفتم چرا ماسک 
نــزدی، اما بغض کرد و گفت ماســک زده 
بودم، اما وقتی دیدم پرســتارم ماسک ندارد، 
ماسکم را درآوردم. خود دکتر گویا رفت در 
قم بیماران را ویزیت کرد. بعد متوجه شــدم 
که این نازنین برای اینکه رزیدنت ها و پزشک 
و پرســتار نترسند، ژنرال من تن به آتش زد 
تا سربازانش نترسند و بیمار را ویزیت کنند.

وی ادامه داد: فرق ما با دفاع مقدس این 
بود که در دفاع مقدس خط را می شناختیم و 
می دانستیم دشمن از کجا می آید، اما در اینجا 
نمی دانســتیم صمیمی ترین دوست بمب 
ویروس است. نمی دانستیم حریم کجاست 
و ناگهــان نقطه نقطه بمب هــای ویروس 
می خــورد و نابود می کــرد. از قم به گیلان 

از گیلان به نیشــابور و... کجا دانند حال ما 
سبکباران ساحل ها. هیچکس نمی تواند عمق 
درد جامعه پزشکی و پرستاران را در این ایام 
در اوج تحریم، اوج خالی بودن خزانه و بانک 

مرکزی را درک کند.
نمکــی افــزود: با جیــب خالی هم 
مملکت را اداره کردن، کار بســیار ســختی 
اســت. درست است که در شــرایط وفور 
منابع، مدیریت کار آســانی نیســت، اما در 
شــرایط بی پولی و بــی ارزی هم مدیریت 
بسیار کار بسیار صعبی است. ما ارز نداشتیم، 
ریال نداشتیم، مطالبات پرستار و پزشک در 
کارانه ماه ها گذشته بود، اما این قوم شریف و 
نجیب، یکبار نگفتند که ما بستانکاریم، بلکه 
گفتند ما به ملت ایران بدهکاریم. وقتی همه 
فــرار کردند، اینها مثل پروانه به آتش زدند و 
دور بیمــار طواف کردند، وقتی عده ای پول 
پارو کردند، اینها در بیمارستان ها رنج جارو 
کردند، وقتی عده ای در هوای خوش رمیدند، 
این ها بر سینه بیمار خمیدند و مبتلا شدند. 
در یک شهر من روزانه 12 تا 13 پرستار دارد 

مبتلا می شوند.
آمــار ایــران، از شــفاف ترین 

آمارهای کرونا در دنیاست
وزیر بهداشت اظهار کرد: اگر در کمتر 
از ۶0 روز توانســتیم بستری را به 20 درصد 
کاهــش دهیم و میزان مــرگ و میرمان را به 
کمتــر از 40 نفر در روز برســانیم، با کمک 
فداکاری خدمتگذاران عرصه سلامت بود 
که هیچوقت از خاطره مملکت گم نخواهد 
شد. ما در عرض دو ماه به یک دستاورد عظیم 
رسیدیم. ما تنها کشوری بودیم که با بی پولی 
و تحریم، خنجر از پشــت دشمن را با گرای 
داخلی داشتیم. مانند دفاع مقدس که به صدام 
از داخل گرا می دانند تا ســنگر بچه های ما 
را بزنــد، در این دوران هــم در داخل افراد 
وطــن فروش و ناجوانمــرد، گرا می دادند 
که VOA، بی بی ســی و ایران اینترنشنال 
ما را بزند؛ تا زمانیکه موج خودشان را گرفتار 
کرد. البته ما هرگز برای دردمندی هیچ فردی 
روی زمین خوشــحال نیستیم، اما دیدید که 
پشت در بیمارســتان ها و در پارک هایشان 
چه افتضاحی به بار آمد، کشورهایی که 10 
برابر ما تخت داشــتند، آی سی یو داشتند و 
20 برابر ما پرسنل داشتند که حقوقش را به 
موقع می گرفت. بعد هم اعلام کردند که ایران 
تعداد مرگ ها را به درستی اعلام نمی کند، اما 
خدا را شاهد می گیرم که یکی از شفاف ترین 
آمارهــای جهان، آمار جمهوری اســلامی 
است که تماما قابل دفاع و مبتنی بر بروزترین 

مستندات است.
نمکی گفت: البته در اوج این گرفتاری 
و فراز و فــرود عزیزان زیادی هم به کمک 
ما آمدند. نیروهای مســلح و ... در روزهای 
اول در دفترم نشسته بودم که سردار سلامی 
زنگ زد که ما با همه بچه های سپاه هستیم. 
فرمانده ناجا زنگ زد که ما هستیم، از بسیج 
زنگ زدند که ما با همه بچه های بسیج هستیم. 
نیروی انتظامی با همه قدرت آمد و روز 13 
به در فرمانده ناجا تا چهار صبح کف خیابان 
بود. از همه مهمتر نفس قدسی مردی به نام 
مقام معظم رهبری بود که آنقدر دلگرم کننده 
بود و حمایت هایشــان ما را سرافراز کرد که 
نمی تــوان آن را وصف کــرد. در عین حال 
کمک های مومنانه، سازمان های مردم نهاد و 
... انجام شد و یک موج عظیمی شکل گرفت 

که برای این سرزمین افتخار آفرید.
می خواهم واقعیتها را بگویم

وزیر بهداشت با اشاره به شرایط فعلی 
کرونا در کشــور، تصریح کــرد: اما امروز 
می خواهم واقعیاتی را بگویم که چرا امروز 
آمدیم و در استان آذربایجان غربی نشستیم و 
گرفتار یک خیز عجیب و زیاد بیماری هستیم 
که وزیر مضطرب می شــود و می آید تا هم 
خسته نباشید بگوید و هم بگوید که چه باید 

انجام دهیم.
افزایش تست های روزانه کرونا 

در اوج تحریم
نمکی تاکید کرد: معتقدم که آنچه را که 
باید در وزارت بهداشــت به کار می گرفتیم، 
گرفتیــم. گرچه با یک رویکرد جدید داریم 
کار را آغــاز می کنیم. به طوری که در حوزه 
بیمــار یابــی، وقتی طــرف را یافتیم با چه 
ضمانت اجرایی باید ایزوله کنیم که دیگران 
را آلوده نکند که در این زمینه پیش نویس ها 
را آمــاده کردیم و تعداد تســت هایمان را 
افزایش می دهیم. امروز روزانه 1200 تست 
را بــه روزی 25 هزار تســت رســانده ایم. 
انجــام روزانه 25 هزار تســت یعنی روزی 
۶.5 میلیــارد تومان هزینه. حال می خواهیم 
این میزان را به 40 هزار تست برسانیم یعنی 
روزی 10 میلیارد تومان هزینه. حال در حصر 
اقتصادی و وقتی 10 ماه کارانه پرســتاران را 
عقب هستیم، روزی 10 میلیارد هزینه تست 

برای من تحریم زده هزینه کمی نیســت. به 
هر حال شروع کردیم و تمام موارد مثبت در 
ســامانه سیب ثبت شده و ردیابی می شوند، 
تمام افرادی که با موارد مثبت ارتباط داشتند، 
پیگیری می شوند و ردیابی های مکرر ادامه 
دارد تــا در مراحل اولیه بیماری را زمین گیر 
کنیم. کاری که در دوره قبل با ســامانه سیب 
و در کنار بسیج و با 4030 انجام دادیم و 80 
میلیون نفر را در مرحله اول غربالگری کردیم 
و با 320 هزار اکیپ و در مرحله دوم بیش از 
40 میلیون افراد پر ریسک و در مرحله سوم 
حــدود 34 میلیون نفر را غربالگری کردیم. 
مجددا باید این اقدامات را با همدلی با سایر 
دستگاه ها انجام دهیم، اما این ها کافی نیست.

چقدر باید التماس کنیم؟
وی گفت: یکی از دردهای درونم این 
است که نمی توان اپیدمی را با خواهش جمع 
کرد. طرف بمب ویروس اســت و وقتی به 
او می گوییم چرا ماســک نزدی، می گوید 
به کرونا اعتقاد ندارم!. چند وقت اســت که 
مــا داریم التماس می کنیــم، اما کدام یک از 
پروازهای ما منطبق با پروتکل های بهداشتی 
اســت؟. نمی دانم چه کســی باید این ها را 
حل کند. چند ماه اســت که داریم خواهش 
می کنیم؟ چقدر من و همکارانم باید التماس 
کنیم؟. کجای دنیا وزیر بهداشــت و پرسنل 
بهداشت و درمان دارند التماس می کنند. در 
کشورهایی که در جمع کردن اپیدمی توفیق 
حاصل کردند، وزیر بهداشــت می نویسد و 
می خواهد و همه مکلف به اجرا هســتند. 
اینجا وزیر بهداشت تمنا می کند، خواهش 
می کند و زانو می زند، اما کســی گوش نمی 
دهــد. کدام یک از اتوبوس های ما منطبق با 
اصول پروتکل های بهداشــتی است؟. در 
تهــران اعلام کرده ایم که داخل شــهر منبع 
توســعه ویروس اســت که با جهش هایی 
که ویروس پیدا کرده، قدرت ســرایتش 10 
برابر شــده است. گفتند تا پایان اردیبهشت 
اتوبوس اضافه می شود، اما یک اتوبوس هم 

اضافه نشد.
نمکی ادامه داد: اعلام شد که هرکس 
ماسک نزند، جریمه می شود. من در سه چهار 
روز قبل در خیابان تماشا کردم که 40 درصد از 
افرادی که در اتوبس بودند ماسک نزدند، آیا 
می توان به این صورت عفونت جمع کرد؟. 
فقط من و همکارانم باید ته رودخانه جنازه 
و زخمی جمع کنیم؟. بیمــاری که نه دارو 
دارد و نه واکسن و فقط راهش پیشگیری و 
فاصله گذاری است. از عالم ترین دانشمندان 
ویروس شناسی بپرسید که این ویروس کی 
تمام می شــود، می گوید نمی دانم. بپرسید 
کی دارو پیدا می کند، می گوید نمی دانم، اما 
می گوید یک چیز را می دانم که این ویروس 
با پیشگیری قابل کنترل است. پیشگیری هم 
شامل فاصله گذاری، ماسک، شستن دست 

و.... است.  
وی گفت: یکی از همکاران چند شب 
قبل به بیمارســتان ضیاییان رفته بود و گفت 
که به طور وحشــتناکی بیماران جوان تر و 
بدحال تر جمع شــده، بعد آمده بیرون و به 
من زنگ زده که ایســتگاه صلواتی زدند و 
500 تا ۶00 نفر بدون ماسک در صف هستند 
که چایی بگیرند و بخورند. می دانید این چه 
رنجی برای وزیر بهداشت و برای رهبر این 
کشور است؟. کســی که می فرماید آیا رژه 
نیروهای مسلح با پروتکل ها منطبق است و 
وقتی می گوییم خیر، می گوید کنسل شود. 
ایشــان روضه می گذارند و فقط یک نفر در 
حسینیه است و چقدر رعایت می کنند. حال 
این رنج بزرگی است که در یک بیمارستان 
غلغله از بیمار، اما 100 متر آنطرف تر ایستگاه 
صلواتی زده اند و یک نفر هم نمی آید که این 
افراد را جمع کند. من که نمی توانم. من وقتی 
پرستار یا پزشک اورژانسم را کتک می زنند، 
نمی توانــم از او هم دفاع کنم و باید دو نیرو 
از ناجا بیاید و او را جمع کند. من آدم ندارم، 
خــودم و آدم های خــودم را جمع کنم، چه 
برسد به اینکه بروم و جلو متخلف را بگیرم.

بعــد از مدتــی پرســنل مــن 
هــم می بُرنــد و می رونــد در خانه 

می نشینند 
وی افزود: در ستاد ملی تقاضا کردیم 
که هر کس که ماســک نزد، جریمه کنید، اما 
بروید آمار را دربیاورید که چند نفر را جریمه 
کردند. گفتیم جاده ببندید، چندتا را بستند؟. 
اینطور نمی شود اپیدمی جمع کرد. اگر این 
بال شکسته ما را ترمیم نکنند، اپیدمی در این 
مملکت جمع نمی شود و ما ته رودخانه باید 
جنازه جمع کنیم. بعد از مدتی هم پرسنل من 
هم می برُنــد و می روند. البته آنها به خیابان 
نمی روند، بلکه به خانه هایشــان می روند. 
امیدوارم خداوند چنین روزی را نیاورد، اما 
اگر روزی خســتگی و بی توجهی دیگران 
به حریم همکاران من شــدت پیدا کرد، به 
خیابان نمی آیند و اهل غربتی بازی نیستند، 
بلکه می روند در خانه می نشــینند و آن روز، 

روز سختی است و غیرقابل تحمل است.
ضعــف در عــدم حمایــت از 
پروتکلهای بهداشتی و عدم برخورد 

با پروتکل شکن
وزیر بهداشت گفت: ما این ضعف را 
که ضعف بزرگی است، داریم. یعنی ضعف 
عدم حمایــت از اجرای پروتکل و ضعف 
عدم ایســتادن در مقابل پروتکل شــکن و 
قانون شکن و برخورد با آنها. عده زیادی از 
مــردم گوش می دهند، اما عده ای هم گوش 

نمی دهند.

در دنیا وزیر می نویسد همه مکلف به اجرا هستند،اینجا وزیر بهداشت التماس می کند، اما کسی گوش نمی دهد.

سیاسی
وزیر بهداشت:
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دناپلاس سوار

»حسن رعیت« 

عضو کمیته علمی ســتاد مقابله با کرونا با اشــاره به نگرانی ها از روند فزاینده کرونا 
در کشــور، این موضوع را نتیجه بی توجهی به الگو های پیشــنهادی ستاد کرونا دانست و 
گفت: حتی برای تعطیلات اخیر نیز محدودیت ها به شکلی اجرا شد که افراد وقت رفتن 
به سفر را پیش از اعمال محدودیت داشتند و همین نوع اعمال محدودیت ها نگرانی مارا 
از تعطیلات روز های آینده نیز افزایش می دهد. دکتر مسعود مردانی مدعی شد: در حالی 
آمار روزانه مرگ ناشــی کرونا به 33۷ مورد رســیده است که این آمار هم واقعی نیست و 
برای آنکه بدانیم در واقعیت چند نفر روزانه تلف می شــوند این عدد باید ضرب در 2.5 

شود تا عدد اصلی به دست آید.

هاجر چنارانی، نماینده اصولگرای مجلس گفت:در مجلسی که اکثریت مطلق آن را 
مردان تشکیل می دهند، تلاش برای تغییر مفهوم رجل مذهبی سیاسی کاری بسیار دشوار 
اســت.مطالبه حضور زنان در عرصه انتخابات به عنوان کاندیدای ریاســت جمهوری را 
نباید یک بحث فمینیستی تلقی کرد، بلکه این موضوع خواسته نیمی از افراد جامعه است.

اگر انتظار داریم که زنان جامعه در مسائل سیاسی مشارکت جدی داشته باشند، باید زمینه 
حضور آنها را فراهم بیاورم.متاسفانه شاهد هستیم که حتی نگاه نابرابر نسبت به زنان برای 
حضور در عرصه سیاسی در فضای پارلمان نیز وجود دارد.نباید در بحث رجل سیاسی، 

معنای »رجل« به مردان محدود شود، بلکه باید مفهوم »فرد« در نظر گرفته شود.

عباس عبدی در روزنامه اعتماد نوشت: رییس دولت قبلی در آخرین اظهارنظر خود 
که به صورت ویدیویی منتشر کرده است، درباره حوادث 1388 سخنان مهمی گفته است. 
او رســما می گوید در ســال 88 نیروهای امنیتی به نتیجه رسیدند که "اراذل و اوباش را به 
کار بگیرند. و اینها )امنیتی ها( با کمک به عناصر قدرت طلب، آنها را به بر هم زدن جریان 
قانونی انتخابات ترغیب کردند."فارغ از درســتی یا نادرستی این ادعاها ، اگر کسی حتی 
بخشی از این سخنان را به صورت خبری و تاییدی اظهار کند ، چه برخوردی با او خواهد 
شــد؟ تعداد زیادی از فعالان سیاسی سال ها را در زندان گذراندند، چرا که فقط جزیی از 
این ادعاها را طرح کرده بودند. این حد از تبعیض در رسیدگی باور کردنی نیست، به ویژه 

آنکه احتمالا خود این فرد پشت این ماجراها بوده.

کنعانی مقدم فعال سیاســی اصولگرا گفت : در حال حاضر می توانیم بگوییم که 
بزرگترین تولیدکننده در منطقه، جمهوری اســلامی است.مشــتریان بسیار زیادی برای 
بازسازی ارتش هایشان از جمله ارتش سوریه، ارتش عراق، ارتش لبنان، ارتش افغانستان 
و ارتش یمن برای خرید اسلحه از ما صف بسته اند. باید سلاح صادر کنیم. اصولگرایان تا 

کنون این موفقیت را درک نکرده اند.

در شرایط بد اقتصادی کشور که عموم جامعه دغدغه معاش خود را دارند تبلیغ یک 
کالای گران قیمت در تلویزیون با واکنش  برخی کاربران در فضای مجازی روبه رو شــده 
است.به تازگی صداوسیما ماساژوری را تبلیغ می کند که گفته می شود بین 200 تا 250 میلیون 

تومان قیمت دارد، کالای غیرضروری که عموم مردم جامعه توانایی خریدش را ندارند.

معاون سازمان نظام پرستاری: تاکنون بیش از 31 هزار نفر آنها به بیماری کووید19 
مبتلا شــده اند، حدود 2۶ هزار نفر آنها درمان شــدند اما از این تعداد 54 نفر تاکنون جان 
باختــه انــد و البته اکنون حدود 5 تا ۶ هزار پرســتار به علت ابتلا به بیماری کووید19 در 

مرخصی استعلاجی هستند.

عضو شــورای مرکزی جبهه پایداری از مخالفت تشکیلات سیاسی متبوع خود با 
اســتیضاح حســن روحانی در مجلس خبر داد و گفت: با توجه به بازه زمانی باقی مانده تا 
انتخابات اســتیضاح در شرایط فعلی به صلاح کشور نیست.علی خضریان نماینده مردم 
تهران درباره استیضاح رئیس جمهور اظهار داشت: مسائل و مشکلات اقتصادی و معیشتی 
جامعه به ســطح اسفناکی رسیده است. وی ادامه داد: جریان غربگرا در دولت روحانی با 
استفاده از قدرت رسانه ای بر افکار عمومی اینگونه جلوه کردند که مشکلات باید در دامن 
آمریکا و غرب پیگیری و حل شود و حتی در فضای مطبوعاتی برای برخی از جریانات 
انتخاباتی و کاندیداهای آمریکایی، زمینه ستاد اننتخاباتی را فراهم آورده اند. وی گفت:  در 
این شرایط ناهمگون اقتصادی بعضاً شنیده می شود که بعضی از نمایندگان محترم مجلس 

به دنبال استیضاح آقای رئیس جمهور که البته برای استیفای حقوق مردم است، هستند.

نایب رئیس کمیسیون قضایی مجلس از مصوبه این کمیسیون برای مجازات هتاکان 
به ادیان الهی پذیرفته شده در قانون اساسی کشور خبر داد.حجت الاسلام حسن نوروزی 
نماینده مردم رباط کریم با اشاره به نشست کمیسیون قضایی مجلس گفت: در این جلسه 
طرح الحاق دو ماده به کتاب پنجم قانون مجازات اسلامی اعاده شده از سوی شورای نگهبان 
مورد بررسی، اصلاح و تصویب قرار گرفت.وی افزود: بر اساس مصوبه امروز کمیسیون 
در این باره هتاکان به ادیان الهی پذیرفته شده در قانون اساسی به مجازات درجه ۶ حبس 

و جزای نقدی و یا یکی از این دو محکوم می شوند. 

باشگاه خبرنگاران وابسته به صداوسیما از قول یک منبع آگاه از تأیید حکم دوازده 
سال حبس برای علی اصغر پیوندی رئیس سابق جمعیت هلال احمر خبر داد. این منبع آگاه 
اظهار کرد: رسیدگی به پرونده پیوندی به پایان رسیده است و با اتمام رسیدگی به جرایم و 
تخلفات، نامبرده به دوازده سال حبس تعزیری، رد مال و پرداخت حدود 140 هزار یورو 

و انفصال دائم از خدمات دولتی محکوم شد.

روزنامه جمهوری اسلامی در سرمقاله  خود نوشت: منازعات داخلی، که این روز ها 
بار دیگر اوج گرفته، نه مردم را خوشــحال می کند و نه برای کســی ســود دارد. ادامه این 
درگیری های لفظی و رسانه ای، غیر از اینکه مردم را ناامید و بی اعتماد کند، نتیجه دیگری 
ندارد. افرادی که با تفکر بشدت افراطی، شعار های به خیال خودشان مردم پسند می دهند و 
می گویند انقلابی هستیم و می خواهیم مردمی عمل کنیم و مشکلات مردم را حل کنیم، قبل 
از آنکه شماره صندلی های خود را در مجلس به ذهن بسپارند، اصول انقلابی و مردمی بودن 
را از یاد بردند. آن ها با گرفتن دناپلاس ۶50 میلیون تومانی، کمک هزینه مسکن 200 میلیون 
تومانی، شروع سفر های خانوادگی و فامیلی و دریافت حقوق ها و مزایای آنچنانی، صف 
خود را از مردم جدا و انقلاب را جور دیگری معنا کردند. این ها را مردم می بینند و می فهمند 
و برای تک تک این فعل ها و ترک ها حساب باز می کنند. به هیچ وجه راضی نیستیم مجلس 
شورای اسلامی لطمه ببیند؛ چه یازدهم، چه دهم یا دوازدهم. این نهاد، یکی از ارکان نظام 

جمهوری اسلامی است و لطمه دیدن آن به معنای لطمه دیدن اصل نظام است. 

یک منبع آگاه به سایت دیده بان ایران اعلام کرد که »حسن میر کاظمی« مشهور به 
حسن رعیت با تودیع وثیقه آزاد شده است.تیرماه گذشته بود که غلامحسین اسماعیلی در 
نشست خبری خود با نمایندگان رسانه ها، در پاسخ به سوالی در خصوص آخرین وضعیت 
پرونده حسن رعیت دستیار بابک زنجانی گفت: تحقیقات مراحل پایانی خود را سپری 
می کند و مراحل پایانی دادسرایی در حال نهایی شدن است. سخنگوی قوه قضائیه البته این 
موضوع را هم اضافه کرد که با توجه به بازداشت این فرد تاکید شده است که در رسیدگی 

به پرونده این فرد تسریع شود.


